
(Folytatás AZ 1. oldalról.) 
Rendkívül széles spektruma van *z 

állam és jogtudományi karon folytatott 
jogtudományi munkának is. A vizsgá-
lódás az állam- és demokrácia, a jog-
történet- és a nemzetközi kapcsolatok 
elvi kérdéseitói a legközvetlenebb gya-
korlati kerdések feldolgozásáig terjed, 
így például az új gazdasági mechaniz-
mussal összefüggő szabályozások, vagy 
a termelőszövetkezetek jogi kérdései, 
stb, 

— Tudomásunk szerint az alapkuta-
tásokon túl a szegedi egyetem nem kis 
támogatást ad gyakorlati kérdések 
megoldásához. Hallhatnánk-e valamit 
a tudományos kutatás és a gyakorlati 
hasznosítás kapcsolatáról? 

— Intézeteink különböző termelő 
üzemekkel kötöttek szerződést annak 
érdekében, hogy kutatási eredményei-
ket a gyakorlat hasznosítsa. E szerző-
dések összege nagyobb, mint a termé-
szettudományi kar számára biztosított 
teljes kötségvetési keretösszeg. Jelen-
tős részük az alföldi kőolaj és föld-
gázvagyoo feltárásával, hasznosításával 
kapcsolatos. A földtudományi és kémiai 
tanszékeink közel háromnegyed millió 
forint értékű munkát végeznek az Or-
szágos Kőolaj- és Gázipari Tröszt ré-
szére. 

Még nagyobb volumenű feladatokat 
vállalt a kibernetikai laboratórium. A 
múlt évben például részt vett a MAN-
dieselmotorok fejlesztésében, a Csong-
rád megyei Építőipari Vállalat prog-
ramjainak elkészítésében, stb. 

A növényélettani tanszéken az em-
beri szervezetet megtámadó gombás 
megbetegedések leküzdésének módját 
kutatják. A gyógyszeripari vállalatok-
kal körülbelül félmillió forint értékű 
szerződésünk volt a múlt félévben kü-
lönböző gyógyszerek kikísérletezésére. 

Az orvostudományi egyetemmel való 
kooperáció keretében több olyan témát 
"izsgáltak főként a kibernetikai labo-
ratóriumban, amely gyakorlati jelentő-
ségű. így például matematikai módsze-
rekkel vizsgálták az ödémaképződés 
mechanizmusát. 

Különböző a KGST számára folyta-
tott kutatásokban vesznek részt a bio-
fizikusok és a növényélettani kutatók. 

örvendetes, hogy az ipari vállalatok-
kal kötött szerződések méretei évről év-
re növekednek, örülünk annak is, hogv 
a jelenleg az ipar számára végzett 
munkák nem rutinfeladatok elsősorban, 
hanem méltóak a kutatók felkészültsé-
géhez. 

— Milyen intézkedések segítik a tu-
domány-politikai irányelvek érvénye-
sülését a jövőben? 

A városi és megyei pártbizottság 
nemrégen felmérte a tudományos kuta-
tás helyzetét megyénkben. Az erről 
szóló dokumentum, amely a tudomá-
nyos fejlesztés Irányait is megjelöli,! 
természetesen ránk is vonatkozik. 
Ezen túl az egyetemi pártbizottság 
végrehajtó bizottsága a közelmúltban 
foglalkozott az irányelvek megvalósu- ' 
lását célzó kérdésekkel. Lényeges szá-
munkra az az irányelvekben kifejtett 
álláspont, amely szerint az egyetemek 
nem hamupipőkéi a tudományos kuta-
tásnak, az akadémiai intézetekkel 
szemben. Ugyancsak helyet kapott az 
állásfoglalások között annak a célnak 
a megjelölése is, hogy a vidéki hely-
zetbői adódó hátrányokat fokozatosan 
fel kell számolni. 

A természettudományi karon, a ku-
tatás három legfontosabb irányát a 
szénhidrogén, a víz és a fehérje kuta-
tásában állapították mea. Kiemelt té-
maként kezelik még a KGST számára 
végzett kutatásokat is. A bölcsészka-
ron most dolgozzák ki azt a koncep-
ciót, amely a k a r o n folyó tudományos 
munka fellendítését szolgálja. 

Szorosabban működünk együtt az 
akadémiával részint mint a tudomá-
nyos kutatást értékelő legfőbb testü-
lettel. másrészt mint az azt irányító 
központi intézménnyel. Jelenleg hat 
tanszéket támogat az akadémia, kívá-
natos lenne körük kibővítése. Fontos-
tűik tartjuk a szocialista országokkal 
való tudományos együttműködésben 
fokozottabb részvételünket is. Még szo-
rosabbra fűzzük kapcsolatainkat az 
ipari és mezőgazdasági intézményekkel. 
Célunk még. hogy néhány tudományos 
folyóiratunkat nemzetközi folyóirattá 
fejlesszünk. 

Vizsgák után 
Eredmények — számok 
— adatok 

Az 1969/70-es tanév I. félévi vizsgái-
ról a SZOTE és a főiskola készített 
lapzártáig kimutatást. 

A főiskola feljegyzéséből megtudtuk, 
hogy a vizsgaeredmények az elmúlt 
évihez hasonlóak voltak. Szembetűnő 
javulás egyik szakon sem következett 
be. Az egyes tanulmányi csoportok át-
lageredménye lényegében követi a fel-
vételi vizsgák eredményét. Vannak 
olyan tanulmányi csoportok, ahol 
egyetlen bukás 6em fordult el. így pél-
dául az I, évf. történelem-orosz, a 11. 
évf. biológia-földrajz, a 111. évf. ma-
tematika—fizika 2. csoport is a TV. 
évf. magyar—történelem csoportban. 
Ennek ellenkezőjével ls találkozunk. 
Vannak olyan csoportok, ahol a hall-

?;atóknak több mint fele megbukott, 
gy például az I. éves biológia-testne-

velés. a 11. évf. matematika—fizika 
L csoport és a IV. í»L matematika-

ének csoport A példák mindkét vég-
letre esetlegesek, több csoportot ls em-
líthettünk volna. 

A bukások száma most is — mint 
évek óta — az első éveseknél a leg-
nagyobb. Főleg ott, ahol kevesebb 
számú jelentkezőből választották ki a 
felvételi bizottságok a hallgatókat. A 
vizsgák számához viszonyított legtöbb 
bukás a Matematika, Alattan és a Fi-
zika Tanszékeken volt. A fizikai dol-
gozók gyermekeinek tanulmányi ered-
ménye az utóvizsga előtt és után is 
összességében magasabb a szellemi és 
egyéb kategóriába tartozók, egyben a 
főiskola átlagánál Í6. Nem megnyugta-
tó azonban, hogy egyes tanulmányi 
csoportoknál a fizikai dolgozók gyer-
mekeinek tanulmányi átlaga igen rossz, 

A főiskolán ebben a félévben ösz-
ezesen 6088 vizsgát tettek le a hallga-
tók. Ebből a bukások száma 331, a bu-
kottak száma 2S0. A főiskolai átlag-
eredmény humán szakokon az I. év-
folyamon 3,53, a III. évfolyamon 3,48. 
Reál szakokon az I. évfolyam átlaga 
3,38, a III. évfolyamon 4,08. (A IV. 
évfolyam eredményei még nincsenek 
összesítve a tanítási gyakorlatok miatt.) 

A SZOTE félévi eredményei a kö-
vetkezőképpen alakultak: az Alt. Or-
vostudományi Kar átlageredménye 3,77, 
a Gvógyszerésztudományi Karé 3,59. 
A két kar együtt 3,72. Az általános 
orvosi szakon az I. évfolyam átlag-
eredménye 3,67, az V. évfolyamé 4,34. 
Fogorvosi szakon az I. évfolyam 3.30, 
az V, 4,13. Gyógyszerésztudományi Ka-
ron I. évf. 3,45, a IV. évfolyam 3,96. 
Megosztásban az átlageredmények a 
szaktárgyakból általában jobbak vol-
tak, mint a társadalomtudományi tár-
gyakból. Vannak azonban évfolyamok, 
ahol az eredmény éppen fordított 
Még néhány adat az utóvizsgákról: az 
általános orvosi szakon a III. évfolya-
mon volt a legtöbb uv., összesen 57. Az 
első évfolyamon 35, az V.-en 22 volt 
az uv-k száma. Az általában húsz kö-
rüli létszámmal rendelkező évfolya-
mokon a fogorvosi szakon az első év-
folyamon volt a legtöbb. 7 utóvizsga. 
Az V. éven viszont egyetlen egy sem 
volt 

Erélyes fellépés? 
Februári első számunkban a JATE 

KISZ VB határozataiból jelentek meg 
részletek. Az Idézett határozatok töb-
bek között erélyes fellépést hirdettek a 
menzai poháreltűnések ügyében. Ami-
kor lapunk megjelent, még volt pohár 
a menzán. Azóta azonban — talán ép-
pen az erélyes intézkedéseket megelő-
zendő — egyes túlzottan óvatos és 
nemkevésbé kétes elemek az utolsó po-
harakat is (hogy út mondjuk?) eltulaj-
donították. 

Mi mindebből a tanulság? Nem tu-
dom biztosan. Talán az. hogy a menzai 
szarkák túlzásba viszik az óvatosságot, 
hiszen nagysietve. még a várható eré-
lyes intézkedések hatályba lépése előtt 
igyekeztek e l . . . — pardon — megsze-
rezni az utolsó poharat is. Nem szá-
moltak azzal, hogy fölösleges sietniük, 
van idejük bőven. Vagy talán az a ta-
nulság, hogy nemcsak határozni kelle-
ne, hanem cselekedni is? Lehet. Min-
denesetre érdemes lenne gyorsan el-
dönteni ezt a kérdést. Legalább ad-
dig, amíg az ugyancsak gyorsan közös 
„fogyóeszközzé" vált porcelánedények-
ból marad egy-két mintapéldány. 

Sz. I. 

Botanikai ritkaság 
Február közepén termést hozott az 

egyetem füvészkertjében nevelt vaní-
lia. A tíz éve gondosan ápolt növény 
termése nemcsak hazánkban, de egé6z 
Európában is botanikai ritkaságnak 
számít. 

Sajtóhiba 
Sajtóhiba következeiében lapunk 

február 23-i számának 7. oldalán téves 
információ Jelent meg. A JATE KISZ 
Végrehajtó Bizottsága ebben az évben 
nem 2000, hanem 20 000 forint támoga-
tást kap az állami vezetéstől. 

Ellenőrök 
és barátok 

A falusi KISZ-szervezetek munkája 
gyakran — a megfelelő funkcionáriu-
sok hiányában — hagy maga után kí-
vánni valót. Különösen nagy problé-
mát Jelent a KISZ-oktatás megoldása. 
Ezért határozta el néhány évvel ezelőtt 
a KISZ Szegedi Járási Bizottsága, hogy 
ezekhez az alapszervezetekhez segítő-
ket. ellenőröket küld. Ezt a munkát a 
szegedi egyetemistákra és főiskolások-
ra bízták. 

— Korábban orvostanhallgatók vál-
lalták a megbízást — tájékoztat Kar-
sai Arpádné járási KISZ-titkár. — Né-
hány évig megfelelő kapcsolatunk volt 
velük, de tavaly már kiöregedtek a 
kezdeményezők, no meg más probléma 
ls akadt. Nevezetesen az. hogy az egye-
temen nem számították be társadalmi 
munkának aa végzett munkát. így 

aztán az 1969/70-es tanévben a JATE 
KISZ-bizottságától kértünk segítséget, 
ígértek is másodéves tanárjelölt böl-
csészhallgatókat. de ez ígéret maradt, 
helyettük 5 joghallgató jelentkezett, 
Közülük is néhányat mindössze egy-
szer láttunk. Ezért a főiskolától kér-
tünk hallgatókat, s 15 — zömében el-
ső éves — lányt kaptunk, akik nagyon 
lelkesek, rendesen dolgoznak, próbál-
ják magukat megértetni a községekben 
és ahogy hallom az alapszervezeti 
KISZ-titkároktól. szeretik is őket. Ezen 
kívül — legalábbis számunkra — még 
egy előnyük van a elsőéves főiekolá-
soknak: fiatalok, még néhány évig Szá-
míthatunk a munkájukra. 

I r m e s Anikó II. éves magyar-
orosz szakos hallgató egyike a meg-
kedvelt ellenőröknek. 

— Tavaly nyáron úttörővezető-képző 
táborban voltunk szakmai gyakorlaton, 
ott merült fel ennek a munkának a 
lehetősége. A többiekkel együtt öröm-
mel fogadtam, mert nálunk kevés idő 
jut társadalmi munkára, ezt pedig tel-
jes értékű KISZ-munkaként fogadják 
eL Heti egy alkalommal járok ki a 
bordányl községi alapszervezetbe. Je-
lenleg a hazánk felszabadulása mozga-
lom előadásait hallgatja a 18 főnyi 
tagság, zömükben 16—18 évesek. Az én 
feladatom, hogy ezeket a foglalkozáso-
kat ellenőrizzem. De nemcsak „szigorú 
kritikusként" utazom oda. hanem mint 
aktív vitapartner, Aa elóadasok anya-
gát előre ismerem, én ls félkészülök, s 
részt \ eszek a vitában, különösen olyan 
esetekben, ha olyan kérdések merül-
nek fel, amelyekre azjelőadó nem tud 
válaszolni. ERyébként elég jó viták 
szoktak kialakulni. 

Miután már 3 hónap óta — a vizs-
gaidőszakban ritkábban — Tárok ki a, 
faluba, el tudom mondani," hogy jó az 
összhang közöttünk. Nem a iárási 
KISZ-bizottság kiküldöttjét, „mumust" 
látnak bennem, hanem egy, segítőkész 
barátot,- akitől nyugodtan lehet kér-
dezni és kérni is. Rendhagyó volt az 
első találkozásom is velük: Mikulás-
bálra hívott meg az alapszervezet, itt 
ismerkedtem meg a tagsággal. A mun-
kám nem szorítkozik csupán a politi-
kai előadásokra. Sok táncos délutánt. • 
összejöveteleket szerveznek, most ala-
kult meg az irodalmi színpad is. rövi-
debb színdarabokat keresnek, s mind-
ehhez az én segítségemet kérik. Min-
denféle téren meg vagyok elégedve az 
aktivitásukkal: a nagyobb megmozdu-
lásokba még a KISZ-en kívüliek is be-
kapcsolódnak. például társadalmi mun-
kát ajánlottak fel a tsz-nek. s ennek 
fejében kérnek támogatást a termelő-
szövetkezet vezetőségétől. 

C s ő s z Zsigmond negyedéves jog-
hallgató Sándorfalván, az Universal 
Ktsz-nél tevékenykedik. 

— 15—20 főből áll az alapszervezet, 
valamennyien munkások. A ktsz szol-
gáltatásokat végez. így a fiúk lakato-
sok és gépjavítók, a lányok pedig var-
rogatnak. A csoport a felszabadulási 
kör foglalkozásain vesz részt, ez részint 
történelmi áttekintést, részint pedig a 
mai nemzetközi helyzet tanulmányozá-
sát Jelenti. Meglepően tisztában vannak 
a politikai eseményekkel. Érdekes ta-
pasztalatom. hogy míg általánosságban 
a lányok kevésbé szeretik a politikát, 
addig itt meglehetősen tájékozottak, 
talán még a fiúknál is i óbban. Ezt bi-
zonyos fokig érthetővé teszi a lányok 
munkaköre, a fiúk gyakran éjszaka is 
dolgoznak, s kevés Idejük marad új-
ságolvasásra. 

— Nemcsak politikai téren aktívak, 
hanem például kuturális téren is. Or-
szágosan elismert hírű elterazeneka-
ruk van. Hozzám végtelenül kedvesek, 
váriák és kérik is. hogy kimenjek, én 
pedig örülök, hogy közöttük lehetek. 

Gyakran felszólalok a vitában. efsfl 
sorban a nemzetközi helyzettel kapcso-
latban, de mint jövendő jogásztól, már 
büntetőjogi ügyben is kértek tőlem ta-
nácsot. Egyébként a karon elismerik 
KlSZ-munkának a „falujárásomat", er-
re annál is inkább szükség van. mert 
az ellenőrzések időpontja éppen egy-
beesik a kari KISZ-nappai. 

K. E. 

A VB 
állást foglalt 
SZOTE 
VÉDNÖKSÉG 

A Gyógyszerésztudományi Kar hall-
gatói védnökséget vállaltak a kar épü-
letének helyreállítása felett. A fiúhall-
gatók szombat délelőttökön társadal-
mi munkát végeznek. 
KÜLFÖLDI UTAK 

A hallgatók útlevélkérelmeit « Jttvfr-
ben a kari végrehajtó bizottságok bí-
rálják el A kari titkárok kötelesek 
valamennyi nyugati útlevélkérelmet az 
egyetemi VB előtt i «mertetni. 
KAPCSOLATTEREMTÉS 
A HAZAFIAS NÉPFRONTTAL 

Az egyetemi végrehajtó bizottság 
Úgy döntött, hogy a Hazafias Nép-
fronttal két területen veozj fel a kap-
csolatot: szakmai társadalmi munkák-
kal; akciókba való bekapcsolódással. 

VB-TAGOK LÁTOGATÁSA 
ÉVFOLYAM RENDEZVÉNYEKEN 

A félév során a VB minden tagja 
részt vesz legalább egy alkalommal 
valamilyen évfolyam megmozduláson 

,, tájékoztatja a hallgatókat a végrehaj-
f tó bizottság munkájáról Illetve Infor-
málja a VB-t szerzett tapasztalatairól. 

JATE: 
A FIATAL OKTATOK 
ÉS DOLGOZÓK 
LAKÁSHELYZETÉRŐL 

Dr. Balog István eaadaságüjyi Í6-

I
igazgató jelenlétében megvitatták a 
fiatal oktatók és dolgozók lakáshely-
zetével kapceolatos problémákat. Meg-
állapodtak, hogy a VB március elején 
kidolgoz egy olyan tervezetet, amely 
az állami vezetés által a költségvetési 
keretből biztosított lakásépítési alap» 
felhasználására és odaítélésére vo-
natkozik. 

KARI FORUMOK 
Az egyetemi végrehajtó biaettaág ja-

vasolta mindhárom kari VB-nek, 
hogy szervezzenek a félév folyamán 
olyan fórumokat, amelyeken a végre-
hajtó bizottság tagjaival közvetlenül 
megbeszélhetik a KISZ-tagok a kari 
és az egyetemi ^¡ISZ-élettel kapcsola-
tos problémáikat. 
NYÁRI KÜLFÖLDI UTAK 

A végrehajtó bizottság március h6-
napban meghirdeti a külföldi utazási 
lehetőségeket és április 20-lg dönt ar-
ról. hogy kik utazhatnak. 
JUTALMAZÁSOK 

A KISZ-munka területén hosszabb 
idő óta kiemelkedő munkát végző 
hallgatókat az egyetemi VB meg kí-
vánja jutalmazni. 

I 

Kritikus kérdés képben 

A feliárat az l-es 
menzára vezet. Napon-
ta több százan „megjár-
ják" ezt az utat a szó 
mindkét értelmében. Ke-
vesen vannak, akik bot-
lás nélkül megússzák a 
törött lépcső fokot he-
lyettesítő deszkalapot. A 
deszka ugyanis ravasz 
jószág. Néha billeg, la-
zán ül helyén. Olyankor 
a lefelé igyekvők lába 
alól szalad kl a talaj. 
Máskor megembereli 
magát szilárd, magabiz-
tos lesz, meg sem moc-
can. Áthidalj« a tfaéat 
viszont az így keMloe«' 
résbe előszeretettel akar 
be a felfelé menők ci-
pője, ami orrabukással 
fenyegeti őket. Csakúgy 
mint képünk elkészülté-
nek pillanatában. Nem 
lenne iobb a lépcsőt 
rendbehozatni? 


